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گزارش

علی نوری

به بهانه برگزاری اولین همایش ملی پسته ، مشکلات پسته کاران بردسکنی بررسی شد

بردسکن در مسیر قطب بارانداز پسته کشور
تولد 3قلو های فریمانی

ــط  رواب مسئول  اصغرفریمانی/  حسن 
عمومی شبکه بهداشت و درمــان فریمان 
ــادر 20 ساله فریمانی در اولین  گفت: م
زایمان خود 3 قلو به دنیا آورد.  به گزارش 
خراسان رضوی ، سید جلیل موسوی گفت: 
نوزادان هر 3 پسر هستند و به گفته پزشک 
ــوزادان خوب است و پس از  حال عمومی ن
چند روز که در بیمارستان تحت مراقبت 
ویژه قرار داشتند مرخص شده اند. درویش 
نیا پدر این سه قلوهای فریمانی که کارمند 
اورژانس 115 فریمان است در گفت و گو با 
خبرنگار ما، با ابراز شادمانی از به دنیا آمدن 
سه فرزندش گفت: امیدوارم که مسئولان تا 
جایی که امکان دارد حمایت کنند تا فکر و 
ذکر ما تربیت صحیح فرزندان باشد و هیچ 
دغدغه ای دربــاره تامین هزینه های آن ها 

نداشته باشیم.  

با هدف حمایت از طرح جوانی جمعیت 
انجام شد

اجرای هفتمین مرحله طرح 
گل های صالح در رشتخوار

خاکشور / با هدف حمایت از طرح جوانی 
گل های  طــرح  مرحله  هفتمین  جمعیت، 
صالح در شهرستان رشتخوار اجــرا شد. 
ــوی، دبــیــر نهاد  ــان رضـ ــراس ــزارش خ بــه گـ
آبادانی و پیشرفت رشتخوار گفت: در این 
مرحله از طرح که با هدف کمک به رفع سوء 
تغذیه مادران باردار و شیرده و با همکاری 
شبکه بهداشت و درمــان شهرستان انجام 
5۷۴ بسته معیشتی هر یک  شــد، تعداد 
به ارزش بیش از ۷00 هــزار تومان، میان 
ــاردار و شیرده دارای سوء تغذیه  ــادران ب م
توزیع شد. محمد تابنده افزود: برنج، روغن، 
عسل، ماکارونی، سویا و حبوبات از جمله 
محتویات این بسته ها بود. وی تصریح کرد: 
این بسته ها هر دو ماه یک بار به همت بنیاد 
مستضعفان تهیه و توسط شبکه بهداشت و 

درمان شهرستان توزیع می شود.

فرماندار کلات:

نردبان های آبشار قره سو 
کلات بازسازی می شود 

بهبودی / فرماندار شهرستان کلات گفت: 
نردبان های آبشار قــره سو در شهر کلات 
ــادری بــازســازی خواهد شــد. به گــزارش  ن
خراسان رضــوی، علی صلاحی در جلسه 
ای که با حضور کارشناسان میراث فرهنگی 
ــوی، شهردار و  و گردشگری خراسان رض
ــادری برگزار  ــورای شهر کــلات ن رئیس ش
شد ، افزود: بازسازی و به سازی نردبان های 
منطقه گردشگری قره سو که در سیلاب 
سال گذشته از بین رفته بود، به زودی انجام 

خواهد شد.
در این جلسه همچنین تعریض خیابان بین 
دو اثر تاریخی کاخ خورشید و مسجد جامع، 
بررسی و مصوب شد که پس از تعریض این 
خیابان ، یک بازارچه برای فروش محصولات 

ارگانیک و صنایع دستی در آن ایجاد شود .

نماینده مردم خواف و رشتخوار در دیدار با رئیس مجلس خواستار شد:

تسریع عملیات احداث باند دوم محور تربت حیدریه به سنگان 

خاکشور / نماینده مردم خواف و رشتخوار در دیدار با رئیس مجلس شورای 
اسلامی خواستار تسریع عملیات احداث باند دوم محور تربت حیدریه به سنگان 
و رشتخوار شد. به گزارش خراسان رضوی، حجت الاسلام اکبر احمد پور در 
این باره اظهار کرد: با پیگیری های انجام شده، پس از وقفه یک ساله ، موافقت 
نامه تامین اعتبار احداث قطعات 1 و 10 محور تربت حیدریه- سنگان از سوی 
شرکت »تامین و توسعه زیرساخت های شرق ایران« ، به پیمانکار ابلاغ شده 
است.وی افزود: این محور به طول 1۴3 کیلومتر است که در 10 قطعه طراحی 
شده است. قطعه سوم اجرا و تکمیل شده و قطعات 1 )به طول 1۶ کیلومتر( و 
10 )به طول 12 کیلومتر( به ترتیب ۴۸ و ۴0 ماهه توسط شرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور احداث خواهد شد.وی با بیان این که با 

اجرای باند دوم مسیر رفت و برگشت، محور تربت حیدریه- سنگان ۴ بانده 
می شود، گفت: با بهره برداری از این طرح، علاوه بر افزایش ظرفیت حمل 
بار جاده ای در منطقه معدنی شرق کشور، سوانح جاده ای تا حد قابل توجهی 
کاهش می یابد.نماینده مردم خواف و رشتخوار در مجلس ادامه داد: میزان 
سرمایه گذاری پیش بینی شده برای کل این طرح، ۸ هزار میلیارد ریال است که 
50 درصد آن از سوی شرکت تامین و توسعه زیرساخت های شرق ایران و 50 
درصد دیگر توسط شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور تامین 
خواهد شد.حجت الاسلام اکبر احمد پور در این دیدار رفع کمبود آب شرب و 
تسریع در اجرای زیرساخت های آب  و همچنین اجرای جاده سرآسیاب به شعبه 

را از رئیس مجلس خواستار شد.

در جلسه شورای شهر مطرح شد:

 انتقاد از قیمت بالای قبر 
در زیارتگاه های کاشمر 

مهدیان/ عضو شورای اسلامی شهر کاشمر از 
افزایش بی رویه قیمت قبر در زیارتگاه های این 
شهرستان انتقاد کرد و گفت: در شرایطی که عمده 
زمین های کاشمر موقوفه است، این اقدام زیارتگاه 
ها در افزایش قیمت قبر بدون ارائــه خدمات به 
صاحبان عزا و شرکت کنندگان در مراسم، ظلم به 
مردم است.حجت الاسلام میثم خزاعی در هشتاد 
و ششمین جلسه علنی شورای شهر کاشمر با بیان 
این که برابر قانون، شهرداری متولی آرامستان 
ها در شهر است، اظهار کرد: مخالف دفن اموات 
در زیارتگاه ها نیستیم، اما معتقدیم فضایی که 
برای این کار در زیارتگاه ها اختصاص می یابد 
باید با جانمایی درست و قیمت مناسب باشد.وی 
همچنین راجع به افزایش نگران کننده حضور 
اتباع افغانستانی در این شهر هشدار داد و ابراز 
کرد: ضروری است مسئولان مربوط در این باره 
تدابیر لازم را اتخاذ کنند و ضمن تعیین تکلیف این 
افراد، از ورود افراد جدید جلوگیری کنند.عضو 
شورای شهر کاشمر با اشاره به این که برابر گزارش 

های مردمی شاهد حضور مهاجران افغانستانی 
در این شهر هستیم، ابراز کرد: این مهم به یک 
نگرانی جدی شهروندان تبدیل شده است.حجت 
الاسلام خزاعی با اذعان بر این که برخی از سرمایه 
گــذاران، کوره داران و کارخانجات و واحدهای 
صنعتی به دلیل فرار از قانون کار به دنبال نیروی 
ارزان هستند، یادآور شد: اگر درباره برخورد با 
ورود مهاجران افغانستانی از سوی متولیان امر و 
نیروهای نظارتی و امنیتی اقدامی انجام نشود، 
قطعا مشکلات جدی به وجود خواهد آمد.وی 
ادامه داد: حضور غیرقانونی اتباع افغانستانی 
ــرای اشتغال جــوانــان منطقه و بروز  تهدیدی ب
مشکلات فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی است.
یکی دیگر از اعضای شــورای شهر کاشمر نیز با 
اشاره به نحوه روکش آسفالت و انجام لکه گیری در 
شهر گفت: متأسفانه گاهی در برخی معابر شهری 
که 2۴ ساعت از آسفالت آن نمی گذرد، شاهد 
حفاری آن محل توسط دستگاه های خدمات 
رسان هستیم. محمدصادقی افزود: با توجه به 

هزینه بالای آسفالت ضرورت دارد، شهرداری 
قبل از انجام عملیات آسفالت یا روکش آسفالت در 
معابر برای اخذ استعلام از دستگاه های خدمات 
رســان اقــدام کند.همچنین در این جلسه نامه 
شهرداری کاشمر درباره کمک مالی به دو تن  از 
آتش نشانان که در حادثه آتش سوزی سینمای 
ــرداد ســال گذشته دچــار آسیب  ایــن شهر در خ
دیدگی شده بودند، مطرح شد. در این نامه آمده 
است که در اطفای حریق ساختمان سینما دو نفر 
از کارکنان آتش نشانی حاضر در عملیات اطفای 
حریق که تا آخرین لحظه با زحمت و تــلاش از 

سرایت حریق به سالن اصلی جلوگیری کردند و 
دچار آسیب شدند چون جزو نیروهای شرکتی 
هستند تاکنون خسارتی به آن ها پرداخت نشده 
است.در ادامه اعضای جلسه با تاکید بر این که 
قصور و کوتاهی درباره حق و حقوق شهروندان و 
کارکنان پذیرفتنی نیست و باید مسئولان مربوط 
در شهرداری دربــاره تنظیم و تمدید قراردادها 
ــدام کنند، ضمن موافقت  در مهلت قانونی اق
با پرداخت 300 میلیون ریــال به این دو آتش 
نشان، خواستار پاسخگویی شهرداری درباره این 

کوتاهی و قصور شدند.

تشییع پیکر 3 شهید حادثه 
تروریستی سراوان در قوچان، 

سرخس و چناران

پیکر مرزبانان شهیدان ناصر حیدری دژ ، 
یونس سیفی نژاد و محمد جمال زاده با حضور 
اقشار مختلف مردم ولایتمدار و شهیدپرور در 
قوچان ، سرخس و چناران تشییع و به خاک 
سپرده شد.مردم قوچان با تشییع پیکر این 
مرزبانان دهه هشتادی بار دیگر با آرمان های 
شهدا عهد و پیمان بستند و خواستار برخورد 
با عوامل این حادثه شدند.همچنین مراسم 
تشییع و خاک سپاری پیکر مطهر شهید مدافع 
وطن یونس سیفی نژاد که در حمله تروریستی 
در مرز سراوان به شهادت رسیده بود، با حضور 
اقشار مختلف مــردم ، مسئولان، نیروهای 
نظامی و انتظامی، خانواده معظم شهدا و 
ایثارگران در  شهرستان مرزی سرخس برگزار 
شد. پیکر مطهر شهید محمد جمال زاده نیز 
پس از تشییع توسط مردم شهرستان چناران 

به خاک سپرده شد. 

 برداشت 400 تن خاکشیر
 در داورزن

مدیر جهاد کــشــاورزی داورزن گفت: این 
شهرستان به عنوان قطب گیاهان دارویی، 
در چند سال اخیر به صورت مستمر با تولید 
حدود ۴00 تن خاکشیر رتبه نخست تولید 
این محصول در خراسان رضــوی را داشته 
است.علیرضا دلبری روز گذشته در گفت و گو 
با ایرنا افزود: با پایان فصل برداشت خاکشیر 
امسال نیز ۴00 تن محصول از کشتزارهای 
این شهرستان برداشت شد که این میزان 
نسبت به پارسال 10 درصد افزایش دارد.
وی تصریح کرد: سطح زیر کشت خاکشیر در 
داورزن در امسال ۴50 هکتار بود که به طور 
میانگین ۸۹0 کیلوگرم محصول از هر هکتار 
آن برداشت شده است.مدیر جهاد کشاورزی 
داورزن با بیان این که داورزن بیشترین سطح 
زیــر کشت و تولید خاکشیر را در خراسان 
رضوی دارد، گفت: 20 تن از خاکشیر تولیدی 
این شهرستان در بازارهای استان توزیع شده 

و بقیه به دیگر نقاط کشور ارسال می شود.
 

اهدای اعضای بدن نوجوان 
14ساله به 3 بیمار نیازمند

صفری/ رئیس اداره نظارت و اعتباربخشی 
ــان دانشگاه علوم پزشکی گناباد  امــور درم
گفت: اهدای اعضای بدن بیمار 1۴ ساله مرگ 
مغزی شده، موجب نجات و ادامه زندگی سه 
بیمار نیازمند به عضو شد. سید بهزاد رضوی 
افزود: زنده یاد زهرا سعید زاده 1۴ساله ، 2۶ 
اردیبهشت امسال به دنبال مصدومیت در یک 
سانحه رانندگی به بیمارستان علامه بهلول 
گنابادی منتقل و در بخش مراقبت های ویژه 
این بیمارستان بستری شده بود. وی ادامه داد: 
پس از تایید مرگ مغزی ، زنده یاد سعید زاده 
31 اردیبهشت به واحد فراهم آوری اعضای 
پیوندی در مرکز پیوند اعضای دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد معرفی شد و پس از دریافت 
رضایت از خانواده اش در بیمارستان منتصریه 
مشهد تحت عمل جراحی اهدای عضو قرار 
گرفت. رضوی خاطرنشان کرد: در این عمل، 
کبد این نوجوان 1۴ ساله به یک بیمار نیازمند 
و قرنیه های وی نیز به دو بیمار نیازمند دیگر 

پیوند داده شد.
 

 پس از مشاهده 2 قلاده یوزپلنگ
 در جغتای انجام شد

بازدید معاون محیط زیست 
کشور از محل مشاهده 

یوز پلنگ آسیایی

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
محل  از  زیست  محیط  حفاظت  ســازمــان 
مشاهده یــوز پلنگ آسیایی در شهرستان 
ــد کــرد.مــدیــر کــل حفاظت  ــازدی جغتای ب
محیط زیست خراسان رضــوی در این باره 
به ایرنا گفت: پیرو مشاهده 2 قلاده یوزپلنگ 
آسیایی در شهرستان جغتای ، حسن اکبری 
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
ســازمــان حفاظت محیط زیست کشور از 
محل مشاهده و تصویربرداری شده این گونه 
ارزشمند و نحوه حفاظت و غنای زیستی و 
طبیعی این شهرستان بازدید کرد.مهدی اله 
پور بیان کرد: مشاهده گونه تحت انقراض 
یوز پلنگ آسیایی در استان خراسان رضوی، 

رویداد خوب و مسرت بخشی است.

 شهرستان بردسکن یکی از قطب های کشاورزی 
اســت که با داشتن 53 واحــد ترمینال ضبط و 
فراوری پسته بیشترین واحد را به خود اختصاص 
داده است که ظرفیت این تعداد واحــد بیش از 
100 هزار تن است.  شهرستان بردسکن قطب 
تجاری پسته استان خراسان رضوی است و به 
لحاظ سطح زیر کشت و تولید مقام اول را به خود 
اختصاص داده است . بیش از ۸5 درصد باغ های 
پسته شهرستان بردسکن رقم فندقی است. این 
در حالی است که کشاورزان در چنین شرایطی 
با مشکلاتی نیز رو به رو هستند. به بهانه اولین 
همایش ملی پسته گزارشی از مشکلات و ظرفیت 
های پسته بردسکن تهیه شده که در ادامه تقدیم 

می شود.

گلایه کشاورزان 	 
»مــحــمــدی« یکی از کـــشـــاورزان بردسکنی ، 
مشکلات پسته کــاران را خاموشی چــاه های 
کشاورزی در اوج گرما دانست و گفت: این کار 
باعث افــت محصول و خــســارت هــای سنگین 
بــه کـــشـــاورزان بــه علت ریـــزش چــاه هــا ناشی 
از خاموشی و سوختن توربین آن ها می شود. 
همچنین »حیدری « دیگر کشاورز بردسکنی ، 
یکی از مشکلات پسته کاران را فروش نهادهای 
ــالا که  ــود بــا قیمت بسیار ب ــاورزی مثل ک ــش ک
همخوانی با آب و زمین منطقه نــدارد بیان کرد 
ــزود: اکثر آب چاه موتورها شور و کودهای  و اف
موجود پاسخ دهی مناسب را ندارد و باعث تخریب 

درختان پسته و عمر کوتاه درختان می شود.
 نجفی نیز یکی دیگر از مشکلات پسته کاران را 
نبود یک تعاونی حامی پسته کاران اعلام کرد و 
گفت: درآمد واقعی پسته نصیب دلالان و واسطه 
گران می شود . این واسطه ها  در اوج برداشت 
پسته به صورت هماهنگ و مافیایی قیمت پسته 
را پایین می آورند و درآمد پسته را بدون زحمت به 
جیب می زنند. »صالحی« یکی دیگر از مشکلات 
پسته کاران را وجود سموم غیر موثر و نا کارامد 
بیان می کند و می افــزایــد: تجویز سموم غیر 
استاندارد باعث می شود که کشاورز بابت سموم 
پول سنگینی را پرداخت کند . هفته ای یک بار به 

علت از بین نرفتن آفات مجبور به سم پاشی می 
شود . در این شرایط نه تنها آفت از بین نمی رود  

بلکه خود درخت پسته نیز نابود می شود.

پیشرو در تولید و فراوری پسته 	 
فرماندار  زاده  دهــقــان  علی  زمینه  درهمین 
بردسکن نیز می گوید: معرفی بیش از پیش پسته 
شهرستان بردسکن در سطح ملی و بین المللی 
به عنوان پیشرو در تولید و فراوری در حوزه تولید 
پسته باکیفیت از نگاه کارشناسان و ظرفیت های 
شهرستان ما را مصمم به برگزاری همایش ملی 
پسته کرد تا از این راه مسیری برای سرمایه گذاری 
و دستاوردهایی در بخش اقتصاد کشاورزی شهر 
و منطقه داشته باشیم. وی یکی از اهــداف این 
همایش را برداشتن گام موثر در رفع موانع پیش 
روی باغداران پسته بــرای  استفاده از فناوری 
نوین و پیوند بین دانشگاه ،کشاورزی  و کشاورزان 
ــادرات پسته مرغوب  و ایجاد تسهیل در امر ص
شهرستان ذکر کرد. در  واقع پسته ایران و بردسکن 
تنها یک محصول کشاورزی نیست ، بلکه توسعه 
فرهنگ غذا و داروی ایرانی است . بنابراین پسته 
بردسکن  محصولی بسیار ارزشمند از نظر غذایی 
می تواند  نمادی ایرانی در ایران و جهان معرفی 
شود.  وی خاطر نشان می کند: امیدوارم برگزاری 
همایش ملی پسته در شهرستان بردسکن گامی 
توسعه بخش با هدف شعار سال و تاکیدات مقام 
معظم رهبری برای ارتقای سطح اقتصاد کشور 

عزیزمان ایران اسلامی باشد .
ایــن که شهرستان  بیان  با  فرماندار بردسکن 

خراسان  استان  پسته  تجاری  قطب  بردسکن 
رضوی است و به لحاظ سطح زیر کشت و تولید 
مقام اول اســتــان خــراســان رضــوی را بــه خود 
اختصاص داده اســت ، می گوید: بیش از ۸5 
درصد باغ های پسته شهرستان بردسکن رقم 
فندقی است و به دنبال این هستیم با برگزاری 
این همایش ضمن معرفی شهرستان بردسکن در 
حوزه های مختلف به ویژه محصول پسته به لحاظ 
فــراوری و بسته بندی این محصول را در کشور  
و در دنیا برندسازی کنیم تا نام بردسکن بلند 
آوازه شود.دهقان زاده افزود:  ۹0 درصد پسته 
شهرستان بردسکن به خارج از استان و کشور 
صادر می شود و خوشبختانه بیش از 50درصد 
محصول پسته تولیدی استان خراسان رضوی در 

شهرستان بردسکن سورت بندی می شود.
 وی با بیان این که شهرستان بردسکن با 53 واحد 
ــراوری پسته بیشترین واحد  ترمینال ضبط و ف
ترمینال پسته  را در استان خراسان رضوی به خود 
اختصاص داده است ، تصریح می کند: ظرفیت 
این تعداد واحدهای فراوری بیش از 100 هزار 
تن است که از اقصی نقاط مختلف استان خراسان 
رضوی پسته تولیدی آن ها به شهرستان بردسکن  
حمل و پس از سورت بندی زمینه صادرات آن ها 

فراهم می شود.

دومین قطب تولید پسته کشور	 
شهرستان  ــاورزی  ــش ک جهاد  مدیر  همچنین 
به  بردسکن  شهرستان  گــویــد:  مــی  بردسکن 
لحاظ تولید رقم فندقی پسته دومین قطب تولید 

در کشور بعد از کرمان اســت. مهندس مهدی 
مسروری با توجه به بــرگــزاری اولین همایش 
ملی پسته در روزهای سوم و چهارم خرداد ماه به 
میزبانی شهرستان بردسکن بیان می کند: رقم 
فندقی پسته در شهرستان بردسکن جزو ارقام 
تجاری است که تمام تجار دنیا به دنبال پسته این 
شهرستان هستند . امید است بتوانیم با برگزاری 
این همایش  بردسکن را به عنوان قطب بارانداز 

محصول کشور تبدیل کنیم.
 مدیر جهاد کشاورزی بردسکن با بیان این که 
خراسان رضوی کمترین میزان بارندگی کشور 
در سال زراعی جاری را  داشته است، گفت: به 
شدت با بحران آب مواجه هستیم و می طلبد 
روش های نوین آبیاری را در بحث مزارع و باغ 
ــرا کنیم. وی اظهار کرد:  هــای کــشــاورزی اج
بــرای اولین بار 500 هکتار از باغ های پسته 
شهرستان بردسکن به روش آبیاری زیر سطحی 
اجرا شده است و با توجه به وضعیت منابع آبی 
امید است بتوانیم در این همایش ملی با تخصیص 
ــاران به  اعتبار لازم  بــاغــداران  به ویــژه  پسته ک
این سمت و سو ترغیب شوند. وی اظهار کرد: 
شهرستان  بردسکن 1۴هــزار هکتار باغ پسته 
دارد که میانگین تولید برداشت از هر هکتار 
1۶00 کیلوگرم است در صورتی که در کشور 
این میانگین ۷00 کیلوگرم است. وی از تشکیل 
شرکت تعاونی پسته کاران در بردسکن خبر داد و 
گفت: به دنبال این هستیم با تشکیل این تعاونی 
محصول پسته به لحاظ قیمت و بازاریابی مشکلی 
نداشته باشد و دســت دلالان در بحث خرید 

محصول پسته  از کشاورزان قطع شود.
در همین زمینه دکتر غلامرضا قنبری  رئیس 
سازمان جهادکشاورزی خراسان رضوی نیز می 
گوید:  همایش ملی پسته در شهرستان بردسکن 
نقطه عطفی در حوزه پسته استان است که می 
توان آن را به فال نیک گرفت . امید است که همه 
محققان، کارشناسان واحدهای اجرایی، امور 
تحقیقی و ترویجی با هدف افزایش محصول پسته 
که یکی از محصولات استراتژیک استان است 
گام بردارند و نیز در حوزه اجرا و مدیریت های 
شهرستان های پسته خیز با حمایت از باغداران و 
اجرای کلاس های آموزشی در زمینه بهره وری از 
منابع آب و خاک و نهاده های کشاورزی فعالیت  
کنند و شاهد شکوفایی اقتصاد استان بیش از 

پیش باشیم .


